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GLOBAL MENTAL HEALTH 
 

▶️The field of global mental health was the product of decades of 
interdisciplinary research and practice in diverse transnational contexts. 

▶️Until the end of the 20th century, global mental health wasn’t given 
much attention. In 2015, when the SDG (sustainable development goals) 
were decided on by multiple nations, some goals were added that were 
related to global mental health. 

 
 

The beginning of this work is relatively new (21st century) when the lancet 
published the landmark series that discussed global mental health and its 
challenges especially in low and middle-income countries. This caused work 
to change from reactive to proactive. ر(ه انهم بحاولوا يحلوا المشاكل قبل ما تظهمعنات)    
 

HISTORICAL DEVELOPMENT 
 

▶️The earliest developments of public mental health care can be traced at 
least as far back as the early Islamic world of the Middle East, North Africa, 
and Spain.  
 

▶️Although accounts differ, it seems that the first hospitals that cared for 
persons with mental disorder were established by Islamic physicians during 
the ninth century CE in Baghdad and Egypt (Dols, 1987).  

 يف تاصصختلا ةددعتم تاسراملماو ثوحبلا نم دوقع جاتن ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلا لاجم ناك
.ةعونتم ةينطو ربع تاقايس

▶

 ماع يف .ريبك مامتهاب ىظحت ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلا نكت مل ، نيرشعلا نرقلا ةياهن ىتح  
 ةفاضإ تمت ، ةددعتم لود لبق نم )ةمادتسلما ةيمنتلا فادهأ( SDG ديدحت مت امدنع ، 2015

.ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلاب ةقلعتلما فادهلأا ضعب

 ةيخيرات ةلسلس تيسنلا رشن امدنع )نيرشعلاو يداحلا نرقلا( اًيبسن ةديدج لمعلا اذه ةيادب
 .لخدلا ةطسوتلماو - ةضفخنلما نادلبلا يف ةصاخ اهتايدحتو ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلا تشقان
.)رهظت ام لبق لكاشلما اولحي اولواحب مهنا هتانعم( لمعلا رييغت يف اذه ببست

 ملاعلا تايادب ذنم لقلأا ىلع ةماعلا ةيسفنلا ةحصلا ةياعر يف ةركبلما تاروطتلا عبتت نكمي
.اينابسإو ايقيرفإ لامشو طسولأا قرشلا يف يملاسلإا

▶

 صاخشلأاب تنتعا يتلا تايفشتسلما ىلوأ نأ ودبي ، تاياورلا فلاتخا نم مغرلا ىلع 
 يف يدلايلما عساتلا نرقلا للاخ نويملاسإ ءابطأ اهأشنأ دق يسفن بارطضاب ينباصلما
.)1987 ، زلود( رصمو دادغب



▶️Within a few hundred years, institutional care had spread 3,000 miles to 
the west in Marrakech (twelfth century) and Fez (thirteenth century), 
Morocco (Moussaoui & Glick, 2015). 

ل العهد الاموي، بعدين على شكل مراكز خاصة  لاعني اول اشي بلشت على شكل مستشفيات خاصة للامراض النفسية خي
عباسية.ضمن مستشفيات في الدولة ال  

▶️They used many techniques (that are close to what we use now) to treat 
mental illness such as providing a relaxing environment, perfumes, and 
special meals. 
 

▶️The beginning of modern public mental health can be traced to the late 
eighteenth century, when there was a decided shift in beliefs about the 
nature of mental disorder. Before this time, “madness” was associated with 
a loss of rationality, which meant that persons with mental disorders were 
considered as less than human and, in an effort to restore them to reason, 
were treated as brutes. 
 

▶️After that public asylums were created. As soon as the public asylums 
opened, they were filled beyond capacity. Even though these asylums were 
critiqued heavily. The Lancet (1857) published an editorial, “The Crime of 
Lunacy and How We Punish It,”that questioned the efficacy of asylums: 
“They are . . . mere houses of detention.” But even with the bad care in 
these asylums the number of these asylums kept increasing, especially in 
Europe and America. 

 
▶️Despite deteriorating conditions in asylums (rebranded as mental 
hospitals and psychiatric hospitals in the United Kingdom and the United 
States, 

respectively [Cohen & Minas, 2016|), the number of psychiatric inpatients 
continued to increase in the  develop-wealthy nations of the West. 

Then, beginning in the1950s, efforts in North America, Western Europe, 

    and published a Australia were initiated to remove long-term patients from 

    psychiatric facilities and provide treatment and care in the community.  
 

  

 ▶️The incentive for what came to be called deinstitutionalization evolved     
from convergence of several forces. 
 

▶

 رادقمب برغلا ىلإ ةيسسؤلما ةياعرلا تدتما ، يننسلا نم تائم عضب نوضغ يف 
 برغلما ، )رشع ثلاثلا نرقلا( سافو )رشع يناثلا نرقلا( شكارم يف ليم 3000

.)2015 ، كيلجو يوسوم(
 ىلع نيدعب ، دهعلا يف ةيسفنلا ضارملال تايفشتسم لكش ىلع تشلب يشا لوا ينعي
.ةيسابعلا ةلودلا يف تايفشتسم نمض ، تاطحم لكش

▶

 ضارملأا جلاعل )نلآا همدختسن امم ةبيرق( تاينقتلا نم ديدعلا اومدختسا دقل  
.ةصاخلا تابجولاو ، روطعلاو ، ةحيرم ةئيب ريفوت لثم ةيلقعلا

▶

 ، رشع نماثلا نرقلا رخاوأ ىلإ ةثيدحلا ةماعلا ةيسفنلا ةحصلا ةيادب عاجرإ نكمي 
 اذه لبق .يسفنلا بارطضلاا ةعيبط لوح تادقتعلما يف حضاو لوحت كانه ناك امدنع
 نم نوناعي نيذلا صاخشلأا نأ ينعي امم ، ةينلاقعلا نادقفب "نونجلا" طبترا ، تقولا
 ىلإ مهتداعتسلا ةلواحم يفو ، ناسنلإا نم لقأ مهنأ ىلع مهيلإ رظنُي ةيسفن تابارطضا
.ينيشحوك نولماعي اوناك ، لقعلا

▶

 قوف اهؤلم مت ، ةماعلا تاحصلما حاتتفا درجمب .ةماعلا تاحصلما ءاشنإ مت كلذ دعب 
 تيسنلا ةلجم ترشن .ةديدش تاداقتنلا تاحصلما هذه ضرعت نم مغرلا ىلع .اهتقاط
 :تاحصلما ةيلاعف يف تككش "اهبقاعن فيكو نونجلا ةميرج" ناونعب ةيحاتتفا )1857(
 ، تاحصلما هذه يف ةياعرلا ءوس عم ىتح نكلو ." زاجتحلال رود درجم . . .كلذك اهنإ"
.اكيرمأو ابوروأ يف ةصاخ ، دايدزلاا يف تاحصلما هذه ددع رمتسا

▶

 تايفشتسمب اهتيمست تديعأ( تاحصلما يف عاضولأا روهدت نم مغرلا ىلع  
، ةدحتلما تايلاولاو ةدحتلما ةكلملما يف ةيسفنلا ضارملأا تايفشتسمو ةيلقعلا ضارملأا
 ضارملأل ينمونلما ىضرلما ددع رمتسا ، )| 2016 ، سانيمو ينهوك[ يلاوتلا ىلع
.برغلا يف ةينغلا ةيمانلا لودلا يف ةدايزلا يف ةيسفنلا

 ةيلامشلا اكيرمأ يف دوهجلا تأدب ، يضالما نرقلا نم تاينيسمخلا نم اءًدب ، كلذ دعب
 بطلا قفارم نم ليوطلا ىدلما ىلع ىضرلما ةلازلإ ايلارتسأ ترشنو ةيبرغلا ابوروأو
.عمتجلما يف ةياعرلاو جلاعلا ريفوتو يسفنلا

.ىوق ةدع براقت نم يسسؤلما عباطلا عزن ىمسي حبصأ الم زفاحلا روطت
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▶️After that, the concept of deinstitutionalization, where patients leave 
these asylums after a period of time and return to the community.  

But what happened is that the community wasn’t qualified to give the 
patient the proper care, so the patients ended in prisons, nursing homes, 
forensic institutions etc.. Deinstitutionalization is a good theoretical 
concept but is very hard to implement.  

Some patients who were lucky to have a family after being released from 
the asylums recorded a positive improvement after leaving the asylums. 
 

▶️With the development of the WHO, a parallel interest in global mental 
health developed. Later on, the WHO started to conduct research, create 
committees, and task forces for mental health.  

▶️The biggest achievement by the WHO related to mental health was that 
it   was able to include mental disease as a part of the global burden of  
disease.  

► This is important because now research funds and grants have to 
consider   mental health diseases now. 

► These findings provided the most compelling evidence that mental 
disorders were priority public health disorders in low and middle and 
high-income countries alike. Thus, the GBD study opened the way to the 
field that became known as global mental health. 

 

CULTURAL CONSIDERATIONS FOR BIOMEDICAL 
PSYCHIATRIC CLASSIFICATION 
 

▶️the classification of diseases leads, in theory, to more accurate diagnoses 
and effective treatments.  

 

▶️Valid and reliable systems of classification make it possible to determine 
accurate prevalence and incidence rates and, therefore, should guide 
decisions about the development of services.  

▶️The classification of mental disorders, however, presents some unique 
challenges.  

▶

 ةرتف دعب تاحصلما هذه ىضرلما رداغي ثيح ، ةيسسؤملالا موهفم ، كلذ دعب  
.عمتجلما ىلإ نودوعيو نمزلا نم
 كلذل ، ضيرملل ةبسانلما ةياعرلا ميدقتل ًلاهؤم نكي مل عمتجلما نأ وه ثدح ام نكل
.خلإ يعرشلا بطلا تاسسؤمو يننسلما ةياعر رودو نوجسلا يف ىضرلماب رملأا ىهتنا
 تاحصلما نم مهجورخ دعب ةرسأ نيوكتب ظحلا مهفلاح نيذلا ىضرلما ضعب لجس
.تاحصلما ةرداغم دعب اًيباجيإ اًنسحت

▶

 يف .ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلاب زٍاوم مامتها أشن ، ةيلماعلا ةحصلا ةمظنم روطت عم 
 لمع قرفو ناجل ءاشنإو ثوحبلا ءارجإ يف ةيلماعلا ةحصلا ةمظنم تأدب ، قحلا تقو
.ةيسفنلا ةحصلل

▶

 اهنأ وه ةيسفنلا ةحصلاب قلعتي اميف ةيلماعلا ةحصلا ةمظنلم زاجنإ ربكأ ناك 
.ضرملل يلماعلا ءبعلا نم ءزجك ةيلقعلا ضارملأا جاردإ نم تنكمت
 ضارمأ رابتعلاا يف ذخأت نأ بجي نلآا حنلماو ثحبلا قيدانص نلأ مهم اذه ►
.نلآا ةيلقعلا ةحصلا
 نم تناك ةيسفنلا تابارطضلاا نأ ىلع اعًانقإ رثكلأا ليلدلا جئاتنلا هذه تمدق
 لخدلا ةيلاعلاو ةطسوتلماو ةضفخنلما نادلبلا يف ةيولولأا تاذ ةماعلا ةحصلا تابارطضا
 يذلا لاجلما مامأ قيرطلا يلماعلا ضرلما ءبع ةسارد تحتف ، اذكهو .ءاوس دح ىلع
.ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلا مساب فرعُي حبصأ

▶

 تاجلاعو ةقد رثكأ تاصيخشت ىلإ اًيرظن ضارملأا فينصت يدؤي 
.ةلاعف

▶

 راشتنا تلادعم ديدحت ةقوثولماو ةحلاصلا فينصتلا ةمظنأ حيتت  
 ريوطتب ةقلعتلما تارارقلا هجوت نأ يغبني ، يلاتلابو ، ةقيقد ثودحو
.تامدخلا
 تايدحتلا ضعب حرطي ةيسفنلا تابارطضلاا فينصت نإف ، كلذ عمو
.ةديرفلا



▶️Psychiatric diagnoses do not "carve nature at the joint" and the 
boundaries between different conditions may not be distinct.  

   ▶️Unlike other diseases,there are no specific an replicable  patho   
physiological pathways to distinguish most mental disorders in a clinical 
setting. 

▶️Moreover, clinical classification in psychiatry is based on the symptom 
profiles, rather than on the disorders'etiology (as in the case of infectious 
diseases) or their pathology (as in the case of vascular disease). 

▶️Two main biomedical systems of psychiatric classification are used today: 
the International Classification of Diseases [ICD] (WHO, 1990) and the 
Diagnostic and Statistical Manual of Mental Disorders [DSM] (American 
Psychiatric Association [APA]. 

 

▶️First thing, you should know that there is a relation between mental 
disorders and culture, in fact mental disorders are embedded in its social 
context.  
 

▶️But you should keep in mind that the concept of classification for 
psychiatric disorders has high amounts of critics, because the classification 
systems worldwide don’t take care of cultural differences between 
patients, and this means that not all the standards are able to be applied.  
 

▶️So, what are these international classification systems?  

We have DSM-->released by APA, ICD-->released by WHO, DSM is an 
American system and we use it in Jordan, but most of the European 
countries use ICD. 

 

▶️U should know that psychiatric disorders are different from medical 
disorders, in the way of diagnoses and treatment, in medical disorders, 
there is a base that u can depend on , and the there is some similarities 
between the patients , but in psychiatric disorders this is not found, 
because the ability to replicate this psychophysiological pathways that 
distinguish the disorders from each other are not found, every patient is 
unique from the others. 

▶️This is the first problem, the second one is we have a lot of overlapping 
between different disorders (overlapping in symptoms). 
 

▶

 نوكت لا دقو "لصفلما دنع ةعيبطلا تحن" ىلإ ةيسفنلا تاصيخشتلا يدؤت لا  
.ةزيمم ةفلتخلما تلااحلا ينب دودحلا

▶

 ةلباق ةددحم ةيضرم ةيجولويسف تاراسم دجوت لا ، ىرخلأا ضارملأا سكع ىلع  
.ةيريرس ةئيب يف ةيسفنلا تابارطضلاا مظعم زييمتل راركتلل

▶

 تامس ىلع يسفنلا بطلا يف يريرسلا فينصتلا دمتعي ، كلذ ىلع ةولاع 
 اهضارمأ وأ )ةيدعلما ضارملأا ةلاح يف امك( ضارملأا ملع ىلع سيلو ، ضارعلأا
.)ةيومدلا ةيعولأا ضارمأ ةلاح يف امك(

▶

 ضارملأا فينصتل ةيويحلا ةيبطلا مظنلا نم ينيسيئر ينماظن مادختسا متي  
 )1990 ، ةيلماعلا ةحصلا ةمظنم( ]ICD[ ضارملأل يلودلا فينصتلا :مويلا ةيسفنلا
 ةيكيرملأا ةيعمجلا( ]DSM[ ةيلقعلا تابارطضلال يئاصحلإاو يصيخشتلا ليلدلاو
.]APA[ يسفنلا بطلل

▶

 يف ، ةفاقثلاو ةيسفنلا تابارطضلاا ينب ةقلاع كانه نأ فرعت نأ بجي ، ًلاوأ  
.يعامتجلاا اهقايس نم أزجتي لا ءزج ةيسفنلا تابارطضلاا عقاولا

▶

 ددع هل ةيسفنلا تابارطضلاا فينصت موهفم نأ كرابتعا يف عضت نأ بجي نكل  
 تافلاتخلااب متهت لا ملاعلا ءاحنأ عيمج يف فينصتلا ةمظنأ نلأ ، داقنلا نم ريبك
. قيبطتلل ةلباق ريياعلما لك تسيل هنأ ينعي اذهو ، ىضرلما ينب ةيفاقثلا

▶

؟هذه ةيلودلا فينصتلا ةمظنأ يه ام ، نذإ  
 ، ةيلماعلا ةحصلا ةمظنم نع رداص >- APA ، ICD نع رداص >- DSM انيدل

DSM مدختست ةيبورولأا لودلا مظعم نكلو ، ندرلأا يف همدختسنو يكيرمأ ماظن وه 
.ضارملأل يلودلا فينصتلا

▶

 يف ، ةيبطلا تابارطضلاا نع فلتخت ةيسفنلا تابارطضلاا نأ U ملعت نأ بجي  
 دامتعلاا كنكمي ساسأ كانه ، ةيبطلا تابارطضلاا يف ، جلاعلاو صيخشتلا ةقيرط
 متي مل اذه ةيسفنلا تابارطضلاا يف نكلو ، ىضرلما ينب هباشتلا ضعب كانهو ، هيلع
 زيمت يتلا ةيجولويسفلا ةيسفنلا تاراسلما هذه راركت ىلع ةردقلا نلأ ، هيلع روثعلا
 نع هعون نم ديرف ضيرم لكف ، ةدوجوم ريغ ضعبلا اهضعب نع تابارطضلاا
.نيرخلآا

▶

 ينب لخادتلا نم ريثكلا انيدل نأ يه ةيناثلاو ، ىلولأا ةلكشلما يه هذه  
.)ضارعلأا لخادت( ةفلتخلما تابارطضلاا

&
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▶️Also u should know that even if you have a lot of experience, it is difficult 
to diagnose the mental disorders, and that leads us to 2 concepts ETIC and 
EMIC, in ETIC we mean universal systems that we think it can work on a 
every culture and patient, DSM and ICD use this method, but in EMIC we 
take into consideration the cultural and subcultural differences, so DSM & 
ICD don't care of EMIC (لامور يعني هم بركزوا عا  

(العامة اللي بتغطي اكبر شريحة ممكنة بدون الدخول في تفاصيل المجتمعات   
 

▶️But even if DSM is classified as ETIC, but it is not general enough, and 
that means that the classification systems are reflecting the American and 
European patients (EMIC). And due to that you will find that these 
classification systems are not good enough in our communities because 
most of our psychiatric doctors are using this classification systems exactly 
(without taking into consideration the cultural differences. 

▶️the tenth revision of the ICD (ICD-10) was developed with the explicit 
purpose of being an international standard (WHO, 1990). Thus, efforts were 
made to ensure that the drafters of the ICD-10 were drawn from as many 
countries as was feasible, and the revised system of classification was field-
tested by more than 700 clinicians in 39 countries from all continents. The 
vast majority of ICD10 conditions have reasonable reliability (Sartorius 
et al., 1993).  

▶️The current version of DSM is the fifth and The current version of ICD is 
11th. 
 

▶️So, to sum up, of course we have cultural variations in mental disorders 
and symptoms and these international classification systems face a lot of 
challenges because they don’t take care of EMICs. (Remember these 
classification systems have versions). 

 
ALTERNATIVE APPROACHES TO 
CATEGORIZE AND CONCEPTUALIZE 
MENTAL DISORDERS  

► the first Chinese Classification of Mental Disorders (CCMD) appeared in 
1979 

 

 

▶

 بعصلا نمف ، ةربخلا نم ريثكلا كيدل ناك ول ىتح هنأ اضًيأ ملعت نأ بجي  
 يف ينعنو ، EMIC و ETIC ينموهفم ىلإ اندوقي اذهو ، ةيسفنلا تابارطضلاا صيخشت

ETIC ضيرلماو ةفاقثلا لك ىلع لمعت نأ نكمي اهنأ دقتعن يتلا ةيلماعلا ةمظنلأا ، DSM 
 ةيفاقثلا تافلاتخلاا رابتعلاا يف ذخأن EMIC يف نكلو ، ةقيرطلا هذه مدختست ICD و
، ةيعرفلا ةيفاقثلاو

▶

 ، يفكي امب امًاع سيل هنأ لاإ ، ETIC هنأ ىلع DSM فينصت مت ول ىتح نكلو  
 ةجيتنو .)EMIC( ينيبورولأاو ينيكيرملأا ىضرلما سكعت فينصتلا ةمظنأ نأ ينعي اذهو
 مظعم نلأ انتاعمتجم يف يفكي امب ةديج تسيل هذه فينصتلا ةمظنأ نأ دجتس كلذل
 تافلاتخلاا ةاعارم نود( امًامت هذه فينصتلا ةمظنأ نومدختسي ينيسفنلا انئابطأ
.ةيفاقثلا
 نأ وهو حيرص ضرغب )ICD-10( ضارملأل يلودلا فينصتلل ةرشاعلا ةعجارلما ريوطت مت
 نأ نامضل دوهجلا تلذُب ، اذكهو .)1990 ، ةيلماعلا ةحصلا ةمظنم( اًيلود ارًايعم نوكي
 نم نكمم ددع ربكأ نم مهرايتخا مت دق 10 ضارملأل يلودلا فينصتلا ةدوسم يعضاو
 بيبط 700 نم رثكأ لبق نم اًيناديم حقنلما فينصتلا ماظن رابتخا متو ، نادلبلا
 اهيدل ICD10 طورش نم ىمظعلا ةيبلاغلا .تاراقلا عيمج نم ةلود 39 يف يكينيلكإ
Sartorius( ةلوقعم ةيقوثوم
.)1993 ، نورخآو

▶

 فينصتلا نم يلاحلا رادصلإاو سماخلا رادصلإا وه DSM نم يلاحلا رادصلإا  
.رشع يداحلا وه ضارملأل يلودلا

▶

 ضارعلأاو تابارطضلاا يف ةيفاقث تافلاتخا انيدل عبطلاب ، صيخلتلل ، نذإ  
 زكارمب متهت لا اهنلأ تايدحتلا نم ريثكلا هذه ةيلودلا فينصتلا ةمظنأ هجاوتو ةيسفنلا

EMICs. )تارادصإ اهل هذه فينصتلا ةمظنأ نأ ركذت(.



 
CROSS-CULTURAL METHODS AND APPROACHES FOR 
MENTAL HEALTH RESEARCH AND SERVICES 
 

Here we should take care of cultural equivalence, so we need to understand 
some concepts: 

1- content equivalence: here the phenomenon we are studying is 
considered a mental disorder in this culture and the other culture.  

2- semantic equivalence: meaning (Does the meaning of each item remain 
the same after translation?)  

3- technical equivalence: using the same techniques to study the 
phenomenon, so u can’t use different techniques because the results will 
be unreliable. (How does the method used in data collection affect results 
differentially between cultures?) 

4- criterion (standard) equivalence: comparing the results I’ve got with 
international criterias, if the results after comparing are all the same then 
this is criteria equivalence.  

Also, we have transcultural translation. 
 

▶️Regarding clinical services in global mental health, the cultural 
formulation interview (CFI; EXHIBIT 10-1) in DSM-5 is a new tool that can be 
applied to any patient or population and assures that cultural factors are 
integrated in diagnosis, treatment planning, and delivering care (APA, 
2013). 

▶️For each psychological problem this tool will help us highlighting the 
cultural definition, perception, factors that have been used by the patient in 
the past and and factors that are affecting him now, so this tool helps the 
practitioner to take into consideration the EMICs of that particular patient. 
 

❖ The CFI was developed to assess five components:  

(1) cultural identity of the individual.  
 

(2) cultural explanations for an illness.  

 
 

:ميهافلما ضعب مهف ىلإ جاتحن كلذل ، يفاقثلا ؤفاكتلاب ينتعن نأ بجي انه
 هذه يف اًيسفن اًبارطضا اهسردن يتلا ةرهاظلا ربتعت انه :ىوتحلما ؤفاكت -1
.ىرخلأا ةفاقثلاو ةفاقثلا
)؟ةمجرتلا دعب وه امك رصنع لك ىنعم ىقبي له( ىنعلما :يللادلا ؤفاكتلا -2
 كنكمي لاف ، ةرهاظلا ةساردل بيلاسلأا سفن مادختساب :ينفلا ؤفاكتلا -3
 ةقيرطلا رثؤت فيك( .ةقوثوم ريغ نوكتس جئاتنلا نلأ ةفلتخم تاينقت مادختسا
)؟تافاقثلا ينب فلتخم لكشب جئاتنلا ىلع تانايبلا عمج يف ةمدختسلما
 ريياعلما عم اهيلع تلصح يتلا جئاتنلا ةنراقم :)يرايعلما( رايعلما ةلداعم -4
.ريياعلما ؤفاكت وه اذهف ، ةهباشتم اهلك ةنراقلما دعب جئاتنلا تناك اذإ ، ةيلودلا
.تافاقثلا ربع ةمجرت انيدل ، اضيأ

▶

 ةلباقم نإف ، ةيلماعلا ةيلقعلا ةحصلا يف ةيريرسلا تامدخلاب قلعتي اميف 
 ةديدج ةادأ يه DSM-5 يف )EXHIBIT 10-1 ؛ CFI( ةيفاقثلا ةغايصلا
 يف ةيفاقثلا لماوعلا جمد نمضتو ةعومجم وأ ضيرم يأ ىلع اهقيبطت نكمي
.)APA ، 2013( ةياعرلا ميدقتو ، جلاعلا طيطختو صيخشتلا

▶

 فيرعتلا زاربإ يف ةادلأا هذه اندعاستس ، ةيسفن ةلكشم لكل ةبسنلاب 
 يتلا لماوعلاو يضالما يف ضيرلما اهمدختسا يتلا لماوعلاو كاردلإاو يفاقثلا
 EMIC زومر ةاعارم ىلع سراملما ةادلأا هذه دعاست كلذل ، نلآا هيلع رثؤت
.تاذلاب ضيرلما اذه ـب ةصاخلا
.درفلل ةيفاقثلا ةيوهلا )1( :تانوكم ةسمخ مييقتل CFI ريوطت مت ❖
.ام ضرلم ةيفاقث تاريسفت )2(



(3) cultural factors contributing to psychosocial environment and 
functioning.  
 

(4) cultural factors influencing the clinician–patient/client relationship. 

 If you find the 5th one till me :) 

THE DETERMINANTS OF MENTAL DISORDERS 
 

▶️The etiology of mental disorders comprises a complex interplay among 
biological factors, most notably genetic predisposition, developmental 
factors, and psychosocial factors. 
 

▶️Psychotic conditions, which historically have been thought to arise 
predominantly from biological risk factors, have increasingly been shown to 
be strongly influenced by social determinants. 

 
 

▶️The Social Determinants of Mental disorders: 
The economic domain. 

The social domain. 

The demographic domain. 

The neighborhood domain. 

The environmental events domain. 
 

There is an agreement between researchers that most psychiatric disorders 
are considered biologically based, and that means there is biological 
predisposition (genetic, chemical imbalances…) So, the psychosocial, 

.اهلمعو ةيعامتجلااو ةيسفنلا ةئيبلا يف مهاست يتلا ةيفاقثلا لماوعلا )3(
.ليمعلاو ضيرلماو بيبطلا ينب ةقلاعلا ىلع رثؤت يتلا ةيفاقثلا لماوعلا )4(

▶

 لماوعلا ينب دقعم لعافت ىلع ةيسفنلا تابارطضلاا تاببسم لمتشت 
 ةيسفنلا لماوعلاو ، ومنلا لماوعو ، يثارولا دادعتسلاا اهزربأو ، ةيجولويبلا
.ةيعامتجلااو

▶

 نم بلاغلا يف أشنت اهنأً ايخيرات دقتعُي ناك يتلا ، ةيناهذلا تلااحلا 
 تاددحلماب ةدشب رثأتت اهنأ ديازتم لكشب تبث ، ةيجولويبلا رطخلا لماوع
.ةيعامتجلاا
.يداصتقلاا لاجلما :ةيسفنلا تابارطضلال ةيعامتجلاا تاددحلما
.يعامتجلاا لاجلما
.يفارغوميدلا لاجلما
.يحلا لاجم
.ةيئيبلا ثادحلأا لاجم
 ساسأ تاذ ربتعت ةيسفنلا تابارطضلاا مظعم نأ ىلع ينثحابلا ينب قافتا كانه
 تلالاتخا ، ينيج( اًيجولويب ادًادعتسا كانه نأ ينعي اذهو ، يجولويب
)... ةيئايميك



cultural, and emotional factors play a role in the onset, severity, prognosis, 
and treatment.    المرض ولا تسببه(تظهر  )العوامل الاجتماعية هي التي   

 

➢ Some numbers:  

1 -Schizophrenia: 23 m cases in 2015  

2- bipolar disorder: 44 m cases in 2015 

3- substance use disorders: 63 m cases in 2015 

 

:ماقرلأا ضعب ➢
2015 ماع ةلاح نويلم 23 :ماصفلا -1
2015 ماع ةلاح نويلم 44 :بطقلا يئانث بارطضلاا -2
2015 ماع ةلاح نويلم 63 :تاردخلما يطاعت تابارطضا -3

-=1;1,5-151551--Sesseg



 
 

INTERVENTIONS 
 

▶️Now regarding interventions, we need policies and plans and without 
them the work will berandom and (reactive not proactive). 

▶️Mental Health Policies and Plans. 

A mental health policy presents the values, principles, and objectives 
for improving mental health and reducing the burden of mental 
disorders in a population. 

 

▶️Human Resources for Mental Health Care 
The implementation of mental health policies and plans depends on both 
the quantity and the quality of the personnel available to implement 
interventions. 

There are vast differences among regions of the world 

in terms of the availability of mental health professionals. 

 In almost all countries, there is agap between the supply of personnel and 
the demandfor their services. 

 

▶️Also it is very important to support human resources( the workers in the 
field of mental health).  

▶️Prevention and Treatment of Mental,Neurological, and Substance Use 
Disorders. 

▶️Also we need interventions on the level of primary, secondary and 
tertiary levels and that means we don’t only intervent when the disease 
occurs ( prevention....). 

We have hidden patients who are the families. 

▶️The intervention might be on the level of population, and here it means 
strategies, policies ,regulatory interventions, intervention in taxations, laws 
, working on stigma and public discrimination. 

▶️And the intervention might be on the level of community, here we are 
talking mainly on life skills training in schools (school based programs) and 
they are extremely effective. 

▶

 نوكيس اهنودبو ططخو تاسايس ىلإ جاتحن ، تلاخدتلاب قلعتي اميف نلآا 
.)اًيقابتسا سيلو اًيلعافت( و اًيئاوشع لمعلا

▶

.ةيسفنلا ةحصلا تاسايسو ططخ  
 ةحصلا ينسحتل فادهلأاو ئدابلماو ميقلا ةيسفنلا ةحصلا ةسايس مدقت
.ناكسلا ىدل ةيسفنلا تابارطضلاا ءبع ليلقتو ةيسفنلا

▶

ةيلقعلا ةحصلا ةياعرل ةيرشبلا دراولما  
 ينلماعلا ةيعونو ةيمك ىلع ةيسفنلا ةحصلا ططخو تاسايس ذيفنت دمتعي
.تلاخدتلا ذيفنتل ينحاتلما
ملاعلا قطانم ينب ةعساش تافلاتخا كانه
.ةيسفنلا ةحصلا لاجم يف ينينهلما رفاوت ثيح نم
 ىلع بلطلاو ينفظولما ضرع ينب ةوجف كانه ، اًبيرقت نادلبلا عيمج يف
.مهتامدخ

▶

 ةحصلا لاجم يف ينلماعلا( ةيرشبلا دراولما معد ادج مهلما نم اضيأ  
.)ةيسفنلا

▶

.تاردخلما يطاعتو ةيبصعلاو ةيلقعلا تابارطضلاا نم جلاعلاو ةياقولا  

▶

 ةيوناثلاو ةيلولأا تايوتسلما ىوتسم ىلع تلاخدت ىلإ اضًيأ جاتحن  
.).... ةياقولا( ضرلما ثودح دنع طقف لخدتن لا اننأ ينعي اذهو ةيثلاثلاو
.تلائاعلا نم ىضرم انيفخأ دقل
 تايجيتارتسلاا ينعي انهو ، ناكسلا ىوتسم ىلع لخدتلا نوكي دق
 ىلع لمعلاو ينناوقلاو بئارضلا يف لخدتلاو ةيميظنتلا تلاخدتلاو تاسايسلاو
.ماعلا زييمتلاو راعلا ةمصو

▶

 لكشب ثدحتن انه نحن ، عمتجلما ىوتسم ىلع لخدتلا نوكي دقو  
 )ةيسردلما جماربلا( سرادلما يف ةيتايحلا تاراهلما ىلع بيردتلا نع يساسأ
.ةياغلل ةلاعف يهو



And the intervention might be on the level of healthcare providers, and this 
intervention is focusing mainly on the health care providers and the 
workers in mental field. include self-management psychological 
interventions, such as web-based psychological therapy for depression and 
anxiety. 

HUMANITARIAN EMERGENCIES:- 
▶️There is a concept known as PFA (Psychological First Aid) which is very 
important for people who were in wars or disasters ( this intervention is 
extremely important). 

▶️Mental health services are especially important to address the acute and 
chronic needs of populations affected by complex humanitarian 
emergencies, such as war, environmental disasters, earthquakes, and 

other causes of forced displacement. 

▶️Delivering Effective Treatments and Scale-up: Strategies for health-
system strengthening include 
efforts in the following areas: 
► To enact WHO's Comprehensive Mental Health Action Plan (WHO,    

2013b); to adopt a main stream rights-based perspective. 

► To update health policies, plans, and laws to be consistent with 
international human rights and standards, such as the United Nations' 
Convention on the Rights of Persons with Disability (UNCPRD). 

► To address stigma and enhance mental health literacy to increase 
demand for care. 

► To increase advocacy by mental health service 

► To improve MNS services financing through diversion of taxes (alcohol, 
tobacco, marijuana), promotion of low-cost generic drugs, and de-
implementation of harmful or ineffective treatments 
(e.g.,benzodiazepines and vitamins in primary care). 

► To include MNS disorders in health management information systems as 
national indicators. 

 

 

 

 لكشب زكري لخدتلا اذهو ، ةيحصلا ةياعرلا يمدقم ىوتسم ىلع لخدتلا نوكي دقو
 تلاخدتلا لمشت .يسفنلا لاجلما يف ينلماعلاو ةيحصلا ةياعرلا يمدقم ىلع يساسأ
.قلقلاو بائتكلال تنرتنلإا ةكبش ىلع يسفنلا جلاعلا لثم ، ةيتاذلا ةرادلإل ةيسفنلا

▶

 ادًج مهم وهو )ةيسفنلا ةيلولأا تافاعسلإا( PFA مساب فرعُي موهفم كانه  
.)ةياغلل مهم لخدتلا اذه( ثراوكلا وأ بورحلا يف اوناك نيذلا صاخشلأل

▶

 ةداحلا تاجايتحلاا ةيبلت يف ةصاخ ةيمهأ تاذ ةيسفنلا ةحصلا تامدخ ربتعت 
 بورحلا لثم ، ةدقعلما ةيناسنلإا ئراوطلا تلااح نم نيررضتلما ناكسلل ةنمزلماو
و لزلازلاو ةيئيبلا ثراوكلاو
.يرسقلا حوزنلل ىرخلأا بابسلأا

▶

-ةحصلل تايجيتارتسا :قاطنلا عيسوتو ةلاعف تاجلاع ميدقت  
:ةيلاتلا تلااجلما يف ةلوذبلما دوهجلا ماظنلا زيزعت لمشي
 ةحصلا ةمظنم( ةيلماعلا ةحصلا ةمظنلم ةيسفنلا ةحصلل ةلماشلا لمعلا ةطخ نسل ►
، ةيلماعلا

.يسيئرلا رايتلا قوقح ىلع مئاق روظنم ينبتل ؛ )ب 2013
 ناسنلإا قوقح عم ىشامتتل ةيحصلا ينناوقلاو ططخلاو تاسايسلا ثيدحت ►
 ةقاعلإا يوذ صاخشلأا قوقحل ةدحتلما مملأا ةيقافتا لثم ، ةيلودلا ريياعلماو
)UNCPRD(.
 بلطلا ةدايزل ةيسفنلا ةحصلا لاجم يف ةيملأا وحم زيزعتو راعلا ةمصو ةجلاعم ►
.ةياعرلا ىلع
ةيسفنلا ةحصلا ةمدخ لبق نم ةوعدلا ةدايز
 غبتلاو لوحكلا( بئارضلا ليوحت للاخ نم MNS تامدخ ليومت ينسحتل ►
 تاجلاعلا ذيفنت ءاغلإو ، ةفلكتلا ةضفخنم ةماعلا ةيودلأل جيورتلاو ، )اناوجيرالماو
.)ةيلولأا ةياعرلا يف تانيماتيفلاو تانيبيزايدوزنبلا لثم( ةلاعفلا ريغ وأ ةراضلا
.ةينطو تارشؤمك ةيحصلا ةرادلإا تامولعم مظن يف MNS تابارطضا ينمضتل ►



RESEARCH PRIORITIES IN GLOBAL MENTAL 
HEALTH 
 
Research priorities in global mental health are continuously evolving 
and reflect national and global policies,funders and their priorities, 
public attention to health issues, advocacy from human rights and 
service users groups, and other trends in national and global health. 

 

▶️Where to go in this field? And what researches say? 

▶️The positive thing that mental health have become priorities in 
researches and global agenda . 

▶️The global mental health agenda by WHO most of the nations have 
signed for it including Jordan, this agenda is seeking to have cultural 
competency in the field of mental health so every person can get the 
mental care that suits him/her regarding all the aspects in the next 
decades. 

                                     V2  
some clarification added from the book and highlighted in yellow ▶️  

 تاسايسلا سكعتو رارمتساب ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلا لاجم يف ثحبلا تايولوأ روطتت
 لبق نم ةوعدلاو ، ةيحصلا اياضقلاب ماعلا مامتهلااو ، مهتايولوأو ينلوملماو ةيلماعلاو ةينطولا
 ةينطولا ةحصلا يف ىرخلأا تاهاجتلااو ، ةمدخلا يمدختسم تاعومجمو ناسنلإا قوقح
.ةيلماعلاو

▶

؟ثاحبلأا لوقت اذامو ؟لاجلما اذه يف بهذت نيأ ىلإ 

▶

اهتايولوأ نم تحبصأ ةيسفنلا ةحصلا نأ يباجيلإا ءيشلا 
.يلماعلا لامعلأا لودجو ثاحبلأا

▶

 لودلا مظعم اهيلع تعقو ةيلماعلا ةحصلا ةمظنم لبق نم ةيلماعلا ةيسفنلا ةحصلا ةدنجأ 
 ةحصلا لاجم يف ةيفاقثلا ةءافكلا كلاتما ىلإ ةدنجلأا هذه ىعستو ، ندرلأا كلذ يف امب
 قلعتي اميف هبسانت يتلا ةيسفنلا ةياعرلا ىلع لوصحلا نم صخش لك نكمتي ىتح ةيسفنلا
.ةمداقلا دوقعلا يف بناوجلا عيمجب


